
NOTATKA

z posiedzenia Komisja Obrony Narodowej

Data posiedzenia: 11 sierpnia 2010 r.

Nr posiedzenia: 74

Posiedzeniu przewodniczył: senator Maciej Klima – przewodniczący komisji

Porządek posiedzenia: 1. Informacja Ministra Obrony Narodowej na temat przebiegu procesu
profesjonalizacji Sił Zbrojnych Rzeczypospolitej Polskiej.

2. Informacja Ministra Obrony Narodowej na temat funkcjonowania
Polskiego Kontyngentu Wojskowego w misji wojskowej
w Afganistanie.

W posiedzeniu uczestniczyli: − senatorowie członkowie komisji: Stanisław Bisztyga, Henryk Górski,
Maciej Grubski, Piotr Kaleta, Maciej Klima, Michał Okła, Andrzej
Owczarek, Władysław Sidorowicz,

− zaproszeni goście:
– Ministerstwo Obrony Narodowej:
    – sekretarz stanu Czesław Piątas,
    – dowódca Operacyjny Sił Zbrojnych gen. dyw. Edward Gruszka,
    – I zastępca szefa Sztabu Generalnego Wojska Polskiego gen. broni
Mieczysław Stachowiak,
    – szef Zarządu Organizacji i Uzupełnień Sztabu Generalnego Wojska
Polskiego gen. dyw. Andrzej Wasilewski,
    – radca generalny w pionie podsekretarza stanu ds. uzbrojenia gen.
bryg. Andrzej Duks,
    – dyrektor Departamentu Budżetowego gen. bryg. Grzegorz Sodolski,
    – dyrektor Departamentu Kadr gen. bryg. Janusz Bojarski,
    – dyrektor Departamentu Infrastruktury płk Andrzej Petrulewicz,
    – szef Zespołu ds. Profesjonalizacji Sił Zbrojnych płk Stanisław
Rumian,
    – członek Zespołu ds. Profesjonalizacji Sił Zbrojnych płk Andrzej
Kuśmierczak,
    – szef Oddziału w Zarządzie Planowania Operacyjnego Sztabu
Generalnego Wojska Polskiego płk Piotr Naglik,
    – przedstawiciel Dowództwa Operacyjnego płk Mieczysław Karpiel,
    – przedstawiciel Gabinetu Politycznego Jerzy Popiel,
    – szef Oddziału Parlamentarnego w Departamencie Prawnym płk
Tadeusz Sokołowski,

− Biuro Bezpieczeństwa Narodowego:
– dyrektor Departamentu Systemu Obronnego płk Bogdan Sordyl.

Przebieg posiedzenia:
Ad. 1 Informację o przebiegu procesu profesjonalizacji Sił Zbrojnych Rzeczypospolitej Polskiej w latach

2008–2010 przedstawił sekretarz stanu w MON Czesław Piątas. Wiceminister obrony narodowej
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podkreślił, że proces uzawodowienia wojska jest prowadzony w oparciu o Program
Profesjonalizacji Sił Zbrojnych Rzeczypospolitej Polskiej na lata 2008–2010. Powstanie tego
rządowego programu jest związane z diagnozą, że wymaganiom współczesnego środowiska
bezpieczeństwa może sprostać jedynie armia profesjonalna. Realizacja programu zbliża się ku
końcowi. Program obejmował zarówno działania organizacyjne, jak i prace legislacyjne, które
dotyczyły szerokiej nowelizacji kilku ustaw bądź też wprowadzenia w życie nowej ustawy, np.
ustawy o dyscyplinie wojskowej. Przyjęcie w programie założenia dotyczącego liczebności sił
zbrojnych na poziomie 120 tys. żołnierzy, w tym 100 tys. żołnierzy zawodowych do końca 2010
roku oraz ok. 20 tysięcy żołnierzy z Narodowych Sił Rezerwowych do końca 2011 roku, wymagało
podjęcia licznych działań, które uatrakcyjniały nowe formy służby.
Pytania do wiceministra obrony narodowej skierowali senatorowie: Andrzej Owczarek, Maciej
Grubski, Maciej Klima, Władysław Sidorowicz. Pytania dotyczyły zmian w strukturze
finansowania sił zbrojnych, współpracy z organizacjami paramilitarnymi, zagrożeń w realizacji
harmonogramu realizacji programu profesjonalizacji oraz przygotowania do misji i modernizacji
technicznej. Na pytania senatorów odpowiadali: dyrektor Departamentu Budżetowego MON gen.
bryg. Grzegorz Sodolski, zastępca szefa Sztabu Generalnego Wojska Polskiego gen. broni
Mieczysław Stachowiak oraz sekretarz stanu w MON Czesław Piątas.

Ad. 2 Informację o funkcjonowaniu Polskiego Kontyngentu Wojskowego w Afganistanie przedstawił
dowódca operacyjny sił zbrojnych gen. dyw. Edward Gruszka. Jego informacja obejmowała ocenę
bezpieczeństwa w obszarze działalności PKW, sfery aktywności polskich żołnierzy w działaniach
misji ISAF w Afganistanie, ocenę intensywności i kierunków działań terrorystycznych Talibów
w ostatnim półroczu. Gen. dyw. Edward Gruszka poinformował też senatorów o doposażeniu PKW
w sprzęt i uzbrojenie wojskowe.
Podsumowując informację Dowództwa Operacyjnego, sekretarz stanu w MON podkreślał, że PKW
działa w środowisku sojuszniczym, a decyzje, które jesienią będą podjęte w strukturach Sojuszu
Północnoatlantyckiego, zdecydują o dalszej strategii działań sojuszniczych w Afganistanie
w ramach misji ISAF. Wiceminister obrony narodowej poinformował też senatorów
o przygotowywanej razem z MSWiA ustawie o weteranach, która obejmie działania na rzecz
pomocy weteranom misji i operacji wojskowych. Senator Władysław Sidorowicz podzielił się
z komisją oraz przedstawicielami MON uwagami po wizycie, którą w ramach działalności
w Zgromadzeniu Północnoatlantyckim złożył w ostatnim czasie w różnych miejscach działalności
wojsk NATO w Afganistanie. Senator Stanisław Bisztyga pytał o kryteria oceny szkód
poniesionych przez żołnierzy w misji ISAF, odnosząc się do artykułu jednego z dzienników. Na
pytanie senatora odpowiedział dowódca operacyjny Edward Gruszka, który stwierdził, że różnice
w statystykach wynikają z niezrozumienia procedur oceny poniesionych szkód.

W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły osoby wykonujące działalność lobbingową.

Sporządzono w Biurze Prac Senackich.


